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Sinteza articolului 

Maria Andrieș REPORTAJ. 
Dezastru ecologic 
finanțat cu 64 de 
milioane de euro, 
bani europeni, în 
județul Suceava: un 
sat depopulat și un 
munte pierdut 

libertatea.ro 
03.03.24 

- Dreptul la un mediu curat e garantat de Constituția României și fiecare 
cetățean poate cere socoteală autorităților pentru încălcarea lui. Cele 
două depozite de deșeuri ridicate cu fonduri europene în județul Suceava 
arată limpede ce se întâmplă când oamenii nu se opun abuzurilor contra 
mediului înconjurător. La Pojorâta, încă respiri aer de munte, cu tot 
traficul de pe DN 17. În comuna Moara, îți ții răsuflarea și îți acoperi 
ochii.  
Șefii județului au luat bani puși la dispoziție de UE pentru a face depozite 
de deșeuri mai prietenoase cu mediul, dar au reușit să ridice același tip 
de depozit, care otrăvește totul în jur, iar colectarea selectivă este, la fel 
ca și până acum, o sarcină lăsată la voia primăriilor și cetățenilor. […] 
Amplasarea în Pasul Mestecăniș, „complet nerecomandată” Documentul 
sus menționat precizează că la distanță de 200 de metri de limita sudică 
a depozitului trece un tunel feroviar, dar nu pomenește nimic despre 
galeriile de mină din zonă. Aici au funcționat exploatările miniere Valea 
Putnei – Prașca, Pojorâta, Iacobeni și Mestecăniș.  Când s-au întrebat: de 
ce aici și nu în altă parte?, sătenii din Pojorâta au găsit drept posibil motiv 
al acestei alegeri și accesul ușor de la depozit la tuneluri. În subteran, 
susțin localnicii, care au lucrat în aceste mine, există „spațiu destul 
pentru a depozita deșeuri legale și nelegale, timp de zeci de ani”.  Într-un 
studiu pe care l-a înaintat Agenției pentru Protecția Mediului Suceava, 
conferențiarul universitar doctor Marcel Mîndrescu a atras și el atenția 
asupra pericolului reprezentat de plasarea unei gropi de gunoi în vârf de 
munte. „Având în vedere complexul de condiții geomorfologice, 
geologice, climatice, dar și socio-economice, amplasarea depozitului de 
deșeuri în pasul Mestecăniș este complet nerecomandată”, spune omul 
de știință.  Profesorul Mîndrescu, de la Universitatea Suceava, adaugă că 
excavarea pentru construcția gropii a accelerat deja eroziunea muntelui: 
„Există un risc major de activare a proceselor geomorfologice distructive 
(organisme torențiale, eroziune de suprafață, alunecări de teren), care 
vor afecta semnificativ amplasamentul depozitului și infrastructura 
aferentă”.  „Se duce tot la vale” Acum depozitul este gol și totuși pământul 
din jurul lui se mișcă. „Cu greutatea gunoiului deasupra și fără altă 
barieră decât brazii, se duce tot la vale. Levigatul va intra în sol, pulberile 
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se vor împrăștia peste tot. La noi, vântul, când bate, bate și duce. Vitele 
noastre nu vor mai putea nici să pască, nici să bea apă pe pășunile din 
jurul depozitului. E un munte pierdut”, crede Aristide Maxim, președinte 
al Asociației Crescătorilor de Animale Bucovina – Valea Putnei.  
Depozitul a fost amenajat în mijlocul pășunii satului și, după cum o 
probează și studiile plătite de autoritățile județene, este mărginit de 
pășuni.  Distanțele din teren sunt diferite de la raport la raport. În teren, 
un grup de case locuite se află la aproximativ 400 de metri de depozit, iar 
satul Valea Putnei se zărește dincolo de DN17, la mai puțin de un 
kilometru distanță. În documentele care au stat la baza proiectului din 
Pasul Mestecăniș, distanțele se dilată, iar pantele devin mai line, deși nu 
e nevoie de echer să constați că, pe anumite porțiuni, înclinația atinge și 
45 de grade.  Un raport de amplasament, realizat la comanda CJ Suceava 
de firma EPMC Consulting SRL din Cluj-Napoca, afirmă că distanța sat-
depozit este, de fapt, de 1,13 km în linie dreaptă. În raport sunt incluse 
fotografii ale unor case, descrise drept nelocuite, abandonate și într-o 
stare avansată de degradare. Raportul respectiv admite că sunt și case 
locuite lângă depozit, dar că acestea reprezintă „un trup izolat” față de 
restul localității Valea Putnei.  
Citește întreaga știre: REPORTAJ. Dezastru ecologic finanțat cu 64 de 
milioane de euro, bani europeni, în județul Suceava: un sat depopulat și 
un munte pierdut. […] 

Daniela 
Micuțariu 

Întâlniri cu scriitori 
și autori francofoni 
suceveni, organizate 
de Alianța Franceză 
din Suceava 
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- Alianța Franceză din Suceava continuă seria de întâlniri cu scriitori și 
autori francofoni suceveni, marți, 5 martie 2024, ora 17.00, serie 
desfășurată sub genericul Rencontres-lectures avec des écrivains 
francophones de Bucovine. 
Gazda acestor după-amiezi culturale este scriitorul și artistul vizual 
Constantin Severin, personalitate de marcă a Bucovinei, care își propune 
să aducă în atenția publicului sucevean evenimente editoriale și autori 
care s-au remarcat și implicat în viața culturală a Sucevei și Bucovinei. 
Întâlnirea din această săptămână o are ca invitată pe prof. univ. DHC 
Sanda-Maria Ardeleanu, lingvist, semiotician, specialist în analiza 
discursului, militantă pentru învățământul în limba franceză și 
promovarea francofoniei în România și în lume. Director al Centrului de 
Cercetare Analiza Discursului (CADISS) și al revistei științifice 
ANADISS, director al bibliotecii universitare, Sanda-Maria Ardeleanu 
este președintă de onoare a Alianței Franceze din Suceava. 
Tema întâlnirii este „De l’Unes langue à l’Imaginaire linguistique 
francophone”, invitata fiind o puternică susținătoare a plurilingvismului 
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și varietății lingvistice în cadrul larg al dinamicii și evoluției limbilor. O 
expoziție de carte de autor, dar și de volume coordonate sau redactate în 
colaborare cu alți autori, va constitui baza de dialog și lectură a 
evenimentului. 
Publicul prezent la această întâlnire va afla ce presupune expresia „faire 
école”, prof. Ardeleanu făcând parte dintr-o echipă valoroasă de lingviști 
ai Universității „Ștefan cel Mare” din Suceava. 
Așa după cum obișnuiește adesea să spună prof. Ardeleanu, citându-l pe 
lingvistul francez André Martinet, „imaginarul lingvistic francofon 
reprezintă o invitație lansată contemporanilor de a-și trăi împreună și, în 
egală măsură, distinct, viețile și limbile lor”.  
Prof. univ. DHC Sanda-Maria Ardeleanu este decorată cu Ordinul 
Național Legiunea de Onoare în grad de Cavaler pentru serviciile aduse 
francofoniei și relațiilor culturale și intelectuale dintre România și 
Franța. În 2018, i-au fost acordate de către Consiliul Județean Suceava 
diploma și medalia Meritul Bucovinei pentru întreaga activitate, iar în 
2022, Primăria Municipiului Suceava i-a acordat Premiul și Diploma de 
Excelență pentru așezarea Sucevei pe harta francofoniei mondiale prin 
înființarea Alianței Franceze și pentru strălucita carieră universitară. Mai 
multe informații și documente despre această activitate pot fi consultate 
pe adresa de Facebook a Alianței Franceze din Suceava, precum și pe site-
ul Alianței Franceze din Suceava: https://afsuceava.ro. 

Jupanu Joacă, joacă pur și 
simplu 
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- „Copiii pot fi și supraaglomerați. Am vorbit cu părinți și am și scris despre 
lucrul acesta în capitolul apărut anul trecut despre supraaglomerarea 
copilului și epuizarea lui, într-un fel, făcând doar lucruri programate. 
Sunt copii care simt nevoia jocului liber, a jocului, jocului obișnuit, să-și 
creeze singuri obiective, să se joace într-un anumit joc pe care ei îl 
organizează, să vadă dacă sunt eficienți într-un anumit domeniu sau într-
un anumit tip de activitate… De aceea, ar trebui să aibă și timpul lor, 
timpul lor de creștere, de reflecție asupra lucrurilor pe care le fac. Joacă, 
mai ales cu alți copii. Gândiți-vă cât de important este să putem construi 
unii împreună cu ceilalți, or jocurile acestea pe computer/telefon nu 
dezvoltă atât de mult relațiile reale sociale… În relațiile acestea artificiale 
nu poți ști cine se află dincolo de device… Trăim într-o societate egoistă, 
dar nu trebuie să o construim mai departe la fel. Acest egoism nu trebuie 
să îl creștem noi, trebuie să vedem cum scăpăm de egoismul din noi și 
cum să facem să nu-l creștem în ceilalți. Este idealist, e adevărat, am 
văzut că de multe ori cred în lucruri care poate nu au corespondent în 
realitate… Dar eu, totuși, sper că au. 



Cât despre experimente educaționale am văzut, interesant, în Padova, 
aveau clasele la grădiniță cu grupe îmbinate, nu aveau grupa mică, 
mijlocie și mare, ci lucrau pe grupe formate dintr-un copil de 3 ani, unul 
de 4 ani și unul de 5 ani. Fiecare grup lucra la mici proiecte. În acea 
grădiniță toate grupele erau astfel alcătuite pentru a vedea dacă se crește 
mai mult socializarea, dacă este eficient pentru învățare… Acest proiect 
este în derulare într-un tip de grădiniță, încă nu s-au tras concluziile, în 
octombrie am fost. Este ceva nou. Și îmbinarea aceasta între creșe și 
grădinițe e la fel de nouă, este o tendință europeană, tot la Padova am 
văzut, au aceste servicii integrate. Ei fac asta, pentru că este văzută partea 
aceasta de educație timpurie, influențele educative pot fi de la naștere 
până la școala primară și atunci pot fi diverse acțiuni, activități. Am văzut 
diverse tipuri. Într-un alt oraș am văzut, la fel, tot la grădiniță, copii de 
toate vârstele, dacă sunt frați sunt lăsați împreună pentru procesul acesta 
de socializare. Pentru orice vârstă este importantă socializarea, dar mai 
ales în perioada aceasta de formare înveți cum e realitatea prin 
experiența aceasta de a fi împreună cu alți copii”. De curând, sub 
coordonarea Otiliei Clipa, conferențiar universitar doctor la Facultatea 
de Științe ale Educației din cadrul Universității „Ștefan cel Mare” 
Suceava, au apărut volumele „Educația timpurie. Resurse pentru 
dezvoltarea practicienilor”, la Editura Trei, și „Jocuri creative și 
recreative pentru dezvoltarea copiilor”, la Editura Didactică și 
Pedagogică (la al doilea volum coordonatoare a fost și Ionela Bogdan, 
una dintre colegele doamnei Clipa). 

- Aproximativ 100 de 
persoane prezente la 
dezbaterea „Vocea 
Tinerilor” organizată 
în premieră la 
Suceava 
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- Vineri, 23 februarie 2024, Asociația Hope 4 Humanity a organizat 
dezbaterea publică „Vocea Tinerilor – împreună pentru o comunitate 
mai bună” la Suceava. Evenimentul a reunit aproximativ 100 de tineri 
din județ și a avut loc fără a fi afiliat vreunei culori politice. 
Dezbaterea a fost organizată prin programele BucoviMEA și Generation 
EU, în parteneriat cu Asociația Studenților din Universitatea Suceava 
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- Innovation Labs 
inaugurează a 12-a 
ediție a 
programului, prin 
cele 4 Hackathoane 
organizate la nivel 
național 
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- Programul de pre-accelerare destinat startup-urilor tehnice și 
pasionaților de tehnologie, Innovation Labs, a deschis înscrierile pentru 
ediția 2024 a programului. În urma voturilor obținute prin participarea 
la unul din cele 4 Hackathoane vor fi decise echipele care își vor continua 
călătoria în programul de mentorat de aproape 3 luni, în perioada martie 
- mai 2024. Anul acesta Innovations Labs își așteaptă noii participanți cu 
o curriculă / programă adaptată pentru cerințele startup-urilor aflate la 
început de drum, care va fi testată în București, iar la finalul programului, 
una dintre echipele participante va avea posibilitatea primirii unei 
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investiții de 500.000 de euro din partea Early Game Ventures, partener 
strategic al Innovation Labs. 
Este o tradiție ca startul ediției de program să fie dat de Hackathon-ul 
din București care are loc în cadrul Universității Naționale de Știință și 
Tehnologie POLITEHNICA București. Aceasta este partener strategic al 
Innovation Labs încă de la prima ediție a programului de educație 
antreprenorială. 
Hackathoanele Innovation Labs sunt evenimente-concurs, de 30 de ore, 
care se desfășoară fizic și în cadrul cărora echipe de studenți și absolvenți, 
precum și tineri profesioniști, își prezintă soluțiile constând în produse 
tehnice care adresează o problemă reală. Anul acesta Innovation Labs 
pune la dispoziția echipelor și idei de business deja validate - Open 
Challenges - dezvoltate alături de partenerii programului, ce pot fi 
adoptate ca atare, extinse sau complet transformate, și cu care echipele 
se pot înscrie în program. 
Parteneri și susținători ai programului Innovation Labs 
Innovation Labs 2024 este un program educațional organizat în 
București, Cluj-Napoca, Iași și Timișoara, coordonat de Asociația Tech 
Lounge și implementat alături de ONG-urile partenere de la nivel 
național: Asociația Transilvania IT, Asociația Calemis și Timișoara 
Startups. […] 
Echipele participante în cele patru centre naționale în programul de 
mentorat de aproape 3 luni vor beneficia de sprijinul partenerilor 
principali ai Innovation Labs: BRD – Groupe Société Générale, Orange 
România, AROBS Transilvania Software, Eviden, UiPath și Stripe, având 
Romanian - American Foundation, Universitatea Națională de Știință și 
Tehnologie POLITEHNICA București și Early Game Ventures ca 
parteneri strategici, și în colaborare cu UEFISCDI - Unitatea Executivă 
Pentru Finanțarea Învățământului Superior a Cercetării Dezvoltării și 
Inovării. 
Echipele participante vor beneficia și de susținere din partea partenerilor 
locali ai programului: Adobe Romania, Keysight Technologies, NXP 
Semiconductors Romania, Carrefour România, Eximprod Grup, PSS 
Prosoft Solutions, Arctic Stream, Ortec, PentestTools și genezio în 
București; Linnify și Wolfpack Digital în Cluj-Napoca și Growceanu în 
Timișoara. 
Programul se bucură de sprijinul constant oferit de 19 universități de top 
din România din 9 orașe: […] 
în Suceava: Universitatea „Ștefan cel Mare”; […] 



- Primarul Adrian 
Popoiu anunță că la 
Siret se va construi o 
fabrică de producție. 
Investiția va fi făcută 
de un investitor 
german 
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- Primarul orașului Siret, Adrian Popoiu, a anunțat că o firmă germană va 
construi o fabrică de producție la Siret, în cadrul Parcului Științific și 
Tehnologic și a  Parcului Industrial. 
Edilul a precizat că Parcul Științific și Tehnologic Siret, precum și 
parteneriatul dintre Primăria Siret, Consiliul Județean Suceava și 
Universitatea „Ștefan cel Mare” Suceava aduc comunitatea sireteană în 
atenția investitorilor. 
„În ultimele săptămâni am purtat mai multe discuții foarte aplicate cu o 
firmă din Germania care este foarte interesată de Parcul Științific și 
Tehnologic Siret și de Parcul Industrial Siret, și care dorește să 
construiască o unitate de producție aici în Siret, vrea să formeze forță de 
muncă calificată din Siret și să angajeze persoane din Siret în unitatea lor 
de producție. 
 Discuțiile sunt susținute la nivel înalt, iar sprijinul necondiționat al 
președintelui Consiliului Județean, domnul Gheorghe Flutur și al 
Rectorului Universității «Ștefan cel Mare» Suceava, domnul prof. univ. 
dr. Mihai Dimian, este în favoarea orașului Siret pentru această 
investiție. 
În perioada următoare vor avea loc o serie de discuții tehnice legate de 
construcția clădirilor, obținerea autorizațiilor și asigurarea utilităților. 
Această firmă are un proiect tip de fabrică și va lucra cu un constructor 
propriu. 
Ne continuăm munca să promovăm oportunitățile de investiții aici în 
Siret, având în vedere infrastructura industrială de foarte bună calitate 
pe care am dezvoltat-o în ultimii ani în Siret! Doamne ajută!”, a transmis 
primarul orașului Siret, Adrian Popoiu. 
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- Relația dintre 
primarul Ion Lungu 
și rectorul ales Mihai 
Dimian: Am o relație 
foarte bună, la fel ca 
cea pe care o am cu 
Valentin Popa 
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- Primarul Sucevei, Ion Lungu, susține că are o relație foarte bună cu 
rectorul ales al Universității „Ștefan cel Mare”, Mihai Dimian. Pe 7 
martie, Mihai Dimian va prelua mandatul de la Valentin Popa. Într-o 
emisiune la Radio Top, întrebat ce fel de relație are cu domnul Dimian, 
domnul Lungu a declarat: „Foarte bună, la fel de bună ca cea cu domnul 
Pop, având în vedere faptul că cu domnul Dimian am lucrat și lucrăm 
proiecte la primărie. De exemplu, acest proiect <100 de orașe europene 
inteligente din punct de vedere climatic>, la care depunem documentația 
acum, în luna martie, și eu sper ca în această primăvară să semnăm acest 
contract climatic cu Comisia Europeană”. Domnul Lungu a subliniat că 
domnul Dimian este implicat și în alte proiecte ale municipalității și a 
adăugat: „Domnul Dimian este un om aplicat, cunoaște foarte bine 
proiectele primăriei și îmi pun mari speranțe că având în vedere calitatea 



lui de cercetător, de om care a promovat foarte multe proiecte, ne va ajuta 
să promovăm aceste proiecte importante ale municipalității”. 

 


